
پس از كش  و  قوس هاي ف�راوان و با ابلاغ مصوبه 
كنكوري شوراي عالي انقلاب فرهنگي از سوي 
رئيس جمهور، به نظر مي رس�د ب�ه نقطه پاياني 
چندين ماه س�رگرداني داوطلبان كنكور 1402 
رس�يده باش�يم؛ س�رگرداني اي ك�ه از تيرماه 
س�ال 1400 با مصوبه پنج ماده اي ستاد راهبري 
اجراي نقش�ه جامع علمي كش�ور در خصوص 
سياست ها و ضوابط ساماندهي سنجش و پذيرش 
متقاضي�ان ورود ب�ه آم�وزش عالي آغاز ش�د. 
مصوبه ش�وراي عالي انقلاب فرهنگي به شكل 
خلاصه مق�رر كرده ب�ود در كنكور 1402 س�هم 
س�ابقه تحصيل�ي ۶0 درص�د و س�هم كنك�ور 
سراسري 40 درصد باشد، كنكور فقط در دروس 
تخصصي و دو بار در س�ال برگزار  ش�ود و نتايج 
آن هم تا دو س�ال اعتبار داشته باشد؛ همچنين 
دانش�گاه ها بتوانند حدنصاب معدلي گذاش�ته 
و بر اس�اس آن مع�دل پذي�رش انج�ام دهند. 
پ�س از اين مصوب�ه و در حال�ي ك�ه 15 تير ماه 
آخرين زمان اعم�ال تغيي�رات در قوانين براي 
كنكور 1402 از طرف س�ازمان س�نجش اعلام 
شده بود، اين سازمان در 22 تير طي اطلاعيه اي 
مدعي شد كنكور سال آينده مانند كنكور 1401 
برگزار مي ش�ود؛ اطلاعيه اي كه البته با واكنش 
ش�وراي عالي انقلاب فرهنگي هم�راه بود. اين 
شورا تأكيد داشت مصوبه از سوي رئيس جمهور 
امضا و ب�ه زودي اب�لاغ خواهد ش�د و بر همين 
اس�اس در كنكور 1402 لازم الاج�را خواهد بود. 
در نهايت هم با ابلاغ مصوبه شوراي عالي انقلاب 
فرهنگي توس�ط رئيس جمهور لازم الاجرا شد. 
پس از اين ابلاغ، رئيس سازمان سنجش آموزش 
ضمن عذرخواهي بابت اطلاعي�ه قبلي با تأكيد 
بر اينكه كنكور 1402 براس�اس مصوبه ش�وراي 
عالي انقلاب فرهنگي برگزار خواهد شد، چهار 
تغيير را در اين كنكور نس�بت به كنك�ور 1401 
قطعي اعلام كرد كه شامل حذف دروس عمومي، 
تأثير قطعي 40 درصدي سوابق تحصيلي، حذف 
زيرگروه ه�ا و برگ�زاري دو بار در س�ال اس�ت. 
اكن�ون در پاي�ان اي�ن س�رگرداني كنك�وري 
به منظور بررس�ي دلاي�ل طراحي اي�ن مصوبه 
و همچنين س�ؤالاتي كه در حواش�ي آن وجود 
دارد به س�راغ منصور كبگانيان، عضو ش�وراي 
عالي انقلاب فرهنگي و دبير و قائم مقام س�تاد 
راهبري اجراي نقشه جامع علمي كشور رفته ايم 
و در گف�ت  و گويي ب�ا او در خص�وص انتقادات 
مطرح درب�اره اين مصوبه به بحث نشس�ته ايم. 

يكي از مصوبات شوراي عالي انقلاب 
فرهنگ�ي برگزاري حداق�ل دو بار در 
سال كنكور از سوي سازمان سنجش 
اس�ت؛ در حالي اي�ن بار بر س�ازمان 
سنجش حمل مي ش�ود كه در كنكور 
قبلي ش�ائبه اي مبني  بر تقلب وجود 
داشت و حتي معاون رئيس جمهور هم 
به ماجرا ورود كرد. در اين ش�رايط آيا 
الان سازمان س�نجش توانايي تأمين 
امنيت برگزاري كنكور براي حداقل دو 

بار در سال را دارد؟ 
اين نگراني ش��ما راجع به س��ازمان سنجش نبايد 
وجود داشته باشد، چون اين س��ازمان ساليان دراز 
كنكور را برگزار  كرده و اگر اشكالاتي هم بوده برطرف 
شده اس��ت. الان هم 40 درصد اين موضوع در حال 
تقليل است و اگر در بحث هاي تس��تي يك مقدار 
امكان تقلب و كارهاي اين چنيني باشد، وزن آن كم 
شده است. اميدواريم سازمان سنجش نظارت خوبي 
انجام دهد تا اگر چنين چيزي هم باش��د، به صفر 
برسد. به سازمان سنجش اطمينان داريم و اكنون كه 
نسبت به قبل وزن دروس كنكوري كمتر مي شود، 
اگر كنكور بيشتر هم برگزار شود به هيچ وجه امنيت 
كار پايين تر نمي آيد.  برگزاري چندبار كنكور براي 
آرامش بچه ها طراحي ش��ده كه اگ��ر احياناً در آن 
60 درصدي كه براي كنكور تستي مي ماند، فردي 
مريض بود، كسالت داشت يا مشكلي داشت، خيالش 
راحت باشد كه بار ديگر هم كنكور با همان شرايط 
انجام مي شود. البته قرار شده آيين نامه اي بگذارند كه 
هزينه را داوطلبان بدهند؛ اگر كسي مي خواهد دو بار 
امتحان بدهد بايد هزينه آن را هم بدهد، ولي امنيت 

امتحان تغييري نمي كند. 
ام�ا برخ�ي معتقدن�د دو ب�ار برگزار 
كردن كنك�ور اس�ترس مضاعفي به 

دانش آموزان تحميل مي كند. 
اين حرف در م��ورد دوبار برگزار ك��ردن، برعكس 
تحليل كردن اس��ت؛ دو بار برگ��زار كردن موجب 
مي شود دانش آموز اس��ترس كمتري داشته باشد 
و فرد بي��ن دو كنكور آن را كه رتبه اش بهتر ش��ده 
انتخاب  كند. بنابراين اس��ترس بسيار كمتر است و 
داوطلب آرامش بيشتري دارد؛ چون مي داند يك بار 
هم اگر خراب كرد و وضعيت جسمي خوبي نداشت 

مي تواند جبران كند. 
بنابراين آنهايي كه اين مس��ئله را مطرح مي كنند، 
فكر مي كنم به  دنبال عوام فريبي باشند و مي خواهند 
موضوع را وارونه جلو بدهند. حتي ما تشويق كرديم، 
اگر مي توانند بيشتر از دوبار هم برگزار شود و هزينه  
آن را داوطلبان بدهند كه خيلي از خانواده ها هم از 
آن اس��تقبال كردند. همه  جاي دنيا اين گونه است 

كه اين تست ها چندين بار برگزار مي شود و يكي از 
بهترين ها را انتخاب مي كنند و اين بخشي از رزومه 

علمي فرد مي شود. 
مي خواهيد امتحانات را در سال هاي 
پاياني نهايي برگزار كنيد، در حالي كه 
تمام كشور شرايط يكساني ندارند و اگر 
اين امتحان بخواهد براي تمام كشور 
برگزار شود طبيعتاً فشار بسيار زيادي 
به آم�وزش  و  پرورش وارد مي ش�ود و 
امكان دارد موضوع امنيت آن هم مانند 

مسئله كنكور زير سؤال برود. 
اين امتحان��ات در كل كش��ور از س��وي آموزش و 
پرورش در حال برگزاري است و اين يكي دو سالي 
كه عقب انداختيم براي اين بود كه از امنيت موضوع 
مطلع ش��ويم. خوش��بختانه با فناوري اطلاعات و 
تكنولوژي هاي جديد خيال ما راحت  شده اس��ت و 
تصحيح تش��ريحي به  درس��تي برگزار خواهد شد. 
امتحان تشريحي مشكلاتي دارد، ولي چون خيال ما 
راحت شد كه عدالت به خوبي مي تواند اجرا شود، اين 

قانون را تصويب كرديم. 
قبول دارم كه در سال هاي آينده بايد كاملاً آموزش  و  
پرورش وارد كار شود. من از وزير محترم درخواست 
كرده ام كه با معاونين ش��ان هر هفته با معاونين ما 
جلسات دقيق و كارشناسي داشته باشند. ما روي اين 
مسئله نظارت مي كنيم و اين نگراني راجع به آموزش  
و  پرورش را داريم، چون هر چند كار جديدي نيست، 
ولي براي اينكه امنيت صددرصد باشد بايد تجهيزاتي 
را داشته باشند كه دولت محترم و آقاي رئيس جمهور 
هم قول حمايت دادند و ان شاءالله بايد اجرا شود؛ البته 

هيچ كاري بدون هزينه و دردسر نيست. 
براي آموزش و پرورش ما دغدغه داريم، اما نگراني ها 
شديد نيست. با اين حال اگر وزير محترم و معاونين 
وي كه تا  به  حال همكاري خيلي خوبي با شوراي 
عالي انقلاب فرهنگي داش��تند ب��ه اين همكاري 
ادامه دهند، اين گردنه را هم ان ش��اءالله به خوبي 
رد خواهيم كرديم. براي همي��ن هم در خصوص 
مصوبه امس��ال تغييراتي داديم كه موجب ش��د 
برخي بگويند كه مصوبه ابلاغ نشده است. در حالي 
كه مصوبه 1400 ابلاغ ش��ده بود، ولي تغييراتي را 
كه آقاي رئيس��ي و مجموعه هاي ذيل ايشان لازم 
دانس��تند، انجام داديم. مثلًا ب��راي 1402، تأثير 
60 درصدي س��وابق تحصيلي را احتياط كرديم و 
تبديل به 40 درصد كردي��م. 40 درصد امتحانات 
نهايي س��ال دوازدهم كه به اسم سابقه تحصيلي 

محسوب مي شود. 
 دروس عموم�ي ب�ه ج�اي اينك�ه 
تس�تي باش�د، به عن�وان 40 درصد 
س�ابقه تحصيلي تشريحي محسوب 

مي شود؟
ما اص��لًا اعتقاد نداش��تيم كه مي ش��ود در دروس 
عمومي كار درست و عميقي با تست انجام داد. براي 

همين دروس عمومي كنار دروس تخصصي در كنار 
امتحانات نهايي س��ال دوازدهم به شكل تشريحي 
برگزار مي ش��ود كه هم بچه ها به راحت��ي بتوانند 
بخوانند و هم بنويسند. ما نگران تصحيح آن بوديم 
كه با وجود فناوري اطلاعات در مورد آن هم مطمئن 
ش��ديم و آن را مصوب كرديم؛ اكنون داوطلبان 40 
درصد نمره را از امتحان نهايي مي گيرند و 60 درصد 
ديگر نيز در كنكور سراس��ري مورد س��نجش قرار 
مي گيرد. س��ال بعدتر كه توانايي آموزش  و  پرورش 
بالاتر رفت، ما تأثير س��وابق تحصيل��ي را به تدريج 
و پلكاني 10 درصد بالاتر مي بري��م تا به 60 درصد 
برسد. مصوبه ما در سال سوم به كلاس دهم، يازدهم 

و دوازدهم و مجموعاً به 60 درصد مي رسد. 
شما در حالي با اين مصوبه مي خواهيد 
دروس عمومي را از كنكور حذف كنيد 
كه مثلًا در خصوص ادبيات فارس�ي، 
رهبر انقلاب تأكيد داشتند آموزش و 
پاسداري از آن مورد توجه قرار گيرد، 
اينكه از كنكور حذف شود، از اهميت 

آن كاسته نمي شود؟
اولاً اينكه حذف مي شود، تعبير درستي نيست، بلكه 
در امتحانات نهايي كه عميق تر و تش��ريحي است، 
برگزار مي شود؛ يعني س��ال اول كلاس دوازدهم و 
س��ال بعد كلاس يازدهم و س��ال بعدتر هم كلاس 
دهمي ها اضافه مي شوند، بنابراين دروس عمومي به 

شكل تشريحي مورد امتحان قرار مي گيرند. 
ام�ا دروس تخصص�ي ه�م امتح�ان 

تشريحي دارند و هم امتحان تستي.
ما در مورد دروس عمومي، برگزاري به شكل تستي را 
وهن مي دانستيم، چون گزارش هاي نامناسبي به ما 
رسيده كه مثلاً در كلاس هاي كنكور گفته مي شود، 
اگر آيه قرآن اينگونه نوشته شده بود، اينگونه جواب 
دهيد و اگر يك ويرگول قبل بود، اينگونه كنيد. اين 
دروس خيلي از سوي كارشناسان ما بررسي شد و 
آنها تأكيد داش��تند به شكل تشريحي هم داوطلب 
مطلب را مي فهمد و مي نويسد و هم تصحيح كننده 
متوجه مي شود كه آيا داوطلب آن را فهميده است يا 
يك فرمول حفظ كرده كه مثلاً اگر آيه قرآن اينگونه 
بود، اينگونه تست بزن. عمق يادگيري داوطلب در 
امتحان تشريحي به خصوص براي دروس عمومي 

دقيق تر و عميق تر ارزيابي مي شود. 
در ارتباط با كتاب هاي تس��ت دروس عمومي هم 
ميلياردها تومان درآمد وجود داش��ت كه مصوبه ما 
موجب شده اكنون برخي از افراد عصباني شوند، ولي 
به همه توصيه مي كنم زحمتي را كه براي تست و هنر 
تست زدن مي گذاشتند، براي تقويت عمق يادگيري 

بچه ها در سؤالات تشريحي بگذارند. 
منتقدي�ن مي گويند اكن�ون با وجود 
اينكه مي خواهيم مافياي كنكور را با 
اين كار شكس�ت دهيم، ولي در حال 
توسعه آن هستيم و آنها به جاي اينكه 
س�ال آخر داوطلب را به خود مشغول 
كنند طي دو، سه سال آخر او را گرفتار 

خواهند كرد. 
دقت كنيد اين ديگ��ر كنكور نيس��ت. مثل اينكه 
تفاوت سنجش و پذيرش هنوز براي عموم مشخص 
نشده است. كنكور همان چيزي است كه اصلًا لغت 
آن به معناي مسابقه است، در حالي كه ما داريم روي 
س��نجش بحث مي كنيم و در م��ورد پذيرش هنوز 

مصوبات جدي تري در آينده داريم. 
در مورد س��نجش، حرف اساس��ي ما اين است كه 
سنجيدن س��واد دانش آموز بايد با آن مجموعه اي 
باشد كه به او تشريحي درس داده، 12 سال تشريحي 

امتحان گرفته و سنجش كرده است. به همين دليل 
نمي شود يك دفعه جاي ديگر مانند مجموعه كنكور 
و كلاس ه��اي كنكور بيايند يكس��ري فناوري ها و 
هنرهايي را ياد دهند و يك  چيزهايي را تست بگيرند. 
همه اينها موجب شده بود كه آموزش  و  پرورش كنار 
زده ش��ود و اصلًا بچه ها به كلاس هاي درس توجه 
نمي كردند. خانواده ها هم مي گفتند بچه هاي ما را در 
كلاس خسته نكنيد، چون بعدازظهر مي خواهيم آنها 
را به كلاس كنكور ببريم. البته بايد توجه داشت كه 
همه كلاس هاي كنكور مافيا نيستند. بله آنهايي كه 
مافيا هستند و تبديل به اين هنرهاي عجيب و غريب 

شده بودند بايد بساط خود را جمع كنند. 
ما داريم آنجاي��ي را كه توجه از آم��وزش  و  پرورش 
گرفته مي ش��ود، تغيير مي دهيم . زماني اين مافيا 
قدرت دارد ك��ه از آموزش  و  پرورش س��لب اختيار 
شده بود و سنجش با تست انجام مي شد، ولي وقتي 
كه قرار شد س��نجش تشريحي باش��د، بخشي از 
كلاس هاي كنكوري اگر اصولي باش��ند و بخواهند 
واقعاً خدمت آموزشي كنند، مجبور مي شوند روش 
خود را تغيير دهند. اگر هم خان��واده اي پول دارد و 
مي خواهد خرج كند، خرج عمق يادگيري فرزندان 
خود كند و به جاي اينكه هنر تست زدن به دانش آموز 
ياد بدهد، بيايد همان درس رسمي آموزش و پرورش 
را عميق تر كند، اين هيچ اشكالي ندارد و ما مدافع آن 
هستيم. فراتر از كتاب آموزش  و  پرورش قرار نيست 
سنجشي اتفاق بيفتد. ما تصويب كرديم و بعداً هم 

روي آن نظارت مي كنيم. 
ما نمي گوييم كه با اين مصوبه همه مش��كلات علم 
و عالم حل مي ش��ود، ولي يك بخش مهمي از اين 
زخم ديرينه شروع به حل كردن خواهد كرد. البته 
اين را يادتان باشد كه اين پروسه سه سال هم طول 
مي كشد. ما امس��ال براي اينكه شك كمتري وارد 
شود، مقداري از اصلاحات را با پيشنهاد رئيس دولت 

انجام داديم و درست هم بود. 
آيا واقعاً طي س�ه س�ال اي�ن مصوبه 
ادامه پيدا مي كند يا دوباره يكس�ري 
مصوب�ات ديگ�ر در س�ال هاي ديگر 
خواهيم داشت؟! حتماً خاطرتان هست 
كه ما هميش�ه بحث ح�ذف كنكور را 
داش�ته ايم و يك س�ري مصوبات هم 
انجام مي ش�ده ولي بعد از مدتي كنار 

گذاشته مي شود. 
بله، كاملًا درست اس��ت. اتفاقاً برخي از اين مافياها 
جلسه اي داشتند و مي گفتند همانگونه كه مصوبه 
مجلس را دور زديم، مصوبه ش��وراي عالي انقلاب 
فرهنگي را هم دور خواهيم زد! ولي نخواهند توانست 
اي��ن كار را انجام دهن��د، چون اي��ن مصوبه خيلي 
شفاف و دقيق نوشته شده و اگر  و  مگر و تبصره هاي 
خنثي كننده مواد در آن نيست. بسيار كار كارشناسي 
در آن انجام شده است و الان هم براي سال دوازدهم 
بايد اجرايي شود. براي س��ال بعد كلاس يازدهم به 
آن اضافه مي ش��ود، يعني بچه ه��ا مي دانند كه هم 
در كلاس يازده��م و ه��م در كلاس دوازدهم بايد 
درس ه��ا را گوش بدهن��د و درس بخوانند به جاي 
اينكه بروند تست ياد بگيرند. سال بعد از آن كلاس 
دهم اضافه مي شود. اين سه سال خيلي مهم است و 
موجب مي شود بچه ها دروس عمومي و تخصصي 
را سركلاس به معلم گوش دهند، كتاب ها را دقيق 
بخوانند و به نظر من اين تغيير خيلي دقيقي است. 

البته بايد توجه داشت نظام آموزش عالي و آموزش  و  
پرورش ما مشكلات زيادي هم دارد و ما هم مشكلات 
هر دو نظام را نمي توانيم ح��ل كنيم. كليدي ترين 
بحثي كه به ما انگيزه داد روي اين موضوع پافشاري 
كنيم مس��ئله تحول آموزش  و  پرورش است كه در 
شش ساحت دنبال مي كنيم. ما از آموزش و پرورش 
فقط كنكور و ورود به دانشگاه را نخواسته ايم، بلكه 
خيلي از چيزها را بچه ها بايد ياد بگيرند، ولي معلم ها 
به ما مي گفتند بچه ه��ا در كلاس به ما ديگر گوش 
نمي دهند، بلكه عصرها مي روند كلاس كنكور براي 
تس��ت. حال اگر اين تحول انجام و اين مشكل حل 
شود كه به تدريج هم حل مي شود، برنامه هاي ديگر 
هم داريم كه خبرهاي آن نيز به تدريج اعلام خواهد 
ش��د. اينها يك نظام به هم پيوس��ته است و بحث 
سنجش كش��ور چه آموزش عمومي و چه آموزش 
تخصصي موضوعي مفصل  است كه گوشه اي از آن 

هم پيش برود، خوب است. 
اگر بخواهيد به داوطلبان كنكور 1402 
بگوييد كه اين كنكور با كنكور 1401 چه 

تفاوت هايی دارد، چه مي گوييد؟
ما فردي را با معدل 12 يا 13 داشتيم كه نشان مي داد 
درس نخوانده است، اما با پول هنگفت كلاس كنكور 
مي رفت، انواع و اقسام هنر تست زني را ياد مي گرفت 
و در دانشگاه هاي درجه يك كش��ور قبول مي شد. 
مهم ترين تفاوت الان اين است كه داوطلبان يادشان 
باش��د 40 درصد از امتياز ورود دانشگاه آنها قطعي 
اس��ت و اين 40 درصد نمره كنك��ور آنها مربوط به 
10 امتحان نهايي سال دوازدهم است كه به شكل 
سراسري برگزار مي شود. تفاوت اين است كه قبلًا 
اين امتياز قطعي نبود و بچه ها اگر نمي خواندند هم 
ضرري نمي كردند، ولي الان اگ��ر نمره كم بياورند 
كاملًا روي آن حساب مي شود. بنابراين از اول سال 
تحصيلي و از مهر ماه عميق درس ها را بخوانند چون 
40 درصد وزن رتبه و امتياز آنها از همين امتحانات 

نهايي است. 
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کنکورجدیدبدونمهارتتستزنی
زير و بم كنكور 1402 در گفت  و  گوي »جوان« با دبير ستاد راهبري اجراي نقشه جامع علمي كشور

منصور كبگانيان: اكنون بچه ها مي دانند به جاي تست ياد گرفتن بايد از اول مهر درس ها را عميق بخوانند

واگذاريهمزمان۲هزارو۸۳۶واحد
مسکونيبهافراددارايمعلوليت

رئي�س س�ازمان بهزيس�تي كش�ور از واگ�ذاري همزم�ان 
2 ه�زار و ۸3۶ واح�د مس�كوني ب�ه اف�راد داراي معلولي�ت 
و مددجوي�ان تح�ت پوش�ش در سراس�ر كش�ور خب�ر داد. 
آيين واگذاري همزمان 2 هزار و ۸36 واحد مس��كوني به افراد داراي 
معلوليت و مددجويان تحت پوشش بهزيستي در سراسر كشور همزمان 
با پنجمين روز از گراميداشت هفته بهزيستي به صورت ويدئوكنفرانس 
برگزار شد.  در اين مراسم علي محمد قادري، رئيس سازمان بهزيستي 
كش��ور  گفت: از ابتداي انقلاب اسلامي با تأس��يس سازمان بهزيستي 
كشور نزديك به 160 هزار واحد مس��كوني در اختيار جامعه هدف از 
جمله افراد داراي معلوليت، فرزندان بي سرپرس��ت، بانوان سرپرست 
خانوار و. . . قرار داده شده اس��ت. همچنين مفتخري��م از ابتداي دولت 
سيزدهم در سازمان بهزيستي كش��ور حدود 16 هزار واحد مسكوني 

افتتاح شده و تحويل خدمت گيرندگان قرار گرفته  است. 
وي  با اشاره به اعتبار 2 هزار ميليارد توماني سازمان بهزيستي كشور در 
بودجه 1401  تصريح كرد: اميد است با حضور كارشناسان متخصص در 
حوزه مسكن راهبري 160 هزار واحد مسكوني طي سه سال با طرح ملي 
نهضت مسكن با همكاري وزارت راه و شهرسازي و دستگاه هاي مربوطه 
انجام ش��ود؛ همچنين طرح واگذاري 2 هزار و ۸36 واحد مسكوني با 
مشاركت وزارت راه  و  شهرسازي، قرارگاه سازندگي خاتم الانبيا، بنياد 
مسكن و بنياد مستضعفان صورت پذيرفت كه اين همسويي استراتژيك 
منجر به اين شد كه به صورت متوسط ۷۵ مترمربع با حداقل آورده در 

اختيار مددجويان قرار گيرد. 
قادري  مسكن را يكي از سه راهبرد اساسي براي زيرساخت يك خانواده 
برشمرد و گفت: سهم آورده اي را س��ازمان بهزيستي كشور به صورت 
بلاعوض در اختيار مددجويان قرار داده است كه برش شهري، استاني و 
روستايي دارد. چنانكه آورده براي خانواده هاي داراي دو عضو معلول به 
بالا در سال 1401 شهري حدود 200 ميليون تومان و روستايي 1۵0 
ميليون تومان است كه در تفاهم با بنياد مستضعفان اين سهم تأمين 
مي شود و همه افرادي كه در سامانه ملي مسكن ثبت نام كردند از اين 

خدمت بهره مند خواهند شد. 
رئيس سازمان بهزيستي كشور با تأكيد بر پيگيري موضوع تأمين مسكن 
در مناطق كم برخوردار و محروم كشور، در پايان يادآور شد: تاكنون دو 
نهاد بنياد مستضعفان و معاونت توسعه روستايي و مناطق محروم كشور 
رياست جمهوري آمادگي خود را اعلام كردند كه اين موضوع در ستاد 
مسكن سازمان بهزيستي كش��ور در حال پيگيري است؛ همچنين در 
سازمان بهزيستي كشور براي خانواده هاي پرجمعيت داراي معلوليت 
خدمات ستاره دار در نظر گرفته شده است و بهسازي شرايط سكونت را 

براي آنها فراهم خواهيم كرد. 

حسین سروقامت

»مردم را اگ�ر نبينيد و نش�نويد، كي و كجا مي تواني�د از آنها 
بنويس�يد؟ برويد و يك دل سير تماش�ا كنيد. اگر قصه نويس 
بودم، آخر هر قصه مي نوش�تم كجا دنبال دوس�ت داش�تن و 
دوست داشته شدن مي گرديد؟ همين جاست؛ فقط تماشا كنيد. 

. . همه چيز بعد از تماشا كردن عميق تر و معنادارتر مي شود!«
اين عبارات را در كلاسي شنيده بود كه بيشتر شاگردانش عاشق 

بودند. عباراتي گنگ كه در جامعه پي مفهوم آن مي گشت. . . 
تا روزي كه در ايستگاه مترو كنار زني چادري نشست كه تلفني 

صحبت مي كرد:
-  باشه؛ صبر مي كنم تا بياي!

مردي شتابان از راه رسيد و توي يك كيسه پلاستيكي بستني 
حصيري را دست زن داد. 

-   قربونت برم! خيلي دويدم تا بهت برسم؛ مي خواي با اين قطار 
نري؟ يه كم بيشتر بشينيم؟

آن عبارات ديگر گنگ نبود؛ همين جاست. . . خودشه. عاشقي 
همينه!

۶۲9

   رفيع�ي  - تهران: مس��ئولان ش��هرداري ته��ران با وجود 
رسانه اي شدن بحث خرابي هاي پله هاي برقي سطح شهر تهران 
هنوز اقدامي براي رفع اين مشكل اساسي نكرده اند. خرابي هاي 
پله هاي برقي خصوصاً در بي آر تي ها باعث مي ش��ود مردم براي 
ت��ردد از عرض خيابان عب��ور كنند و اين قضيه مش��كلاتي هم 
براي رانندگان و هم خطرات جاني براي شهروندان در پي دارد. 
به نظر مي رسد مسئولان ش��هري هيچ دغدغه اي در مورد اين 

قضيه ندارند. 
    شهروند تهراني: قيمت  بسته هاي اينترنتي اپراتورها افزايش 
چشمگيري داشته است و در مقابل سرعت اينترنتي كه در اختيار 
مشتريان قرار مي دهند هم كاهش قابل ملاحظه اي داشته است. 
از متوليان اين حوزه تقاضا داريم به وضعيت اينترنت سر و سامان 
دهند. بسياري از مردم ما با اس��تفاده از اينترنت خرج و مخارج 
زندگي را تأمين مي كنند. وزارت ارتباط��ات كه متولي اول اين 
حوزه است عكس العملي نشان نداده است. مثل چندبرابري شدن 
قيمت مرسولات پستي كه بعد از مدتي به فراموشي سپرده شد. 
  شهروند – تهران: پيمانكاران شهرداري چرا در ايام تعطيلي 
كه شهر خلوت است به كارهاي عمراني نمي پردازند؟! بهتر است 
شهرداري با پيمانكاراني كه براي تعميرات معابر و خيابان هاي 
سطح شهر با آنها قرارداد مي بندد، قيد كند كه در ايام تعطيل هم 
مشغول به كار باشند تا در روزهاي عادي كه سطح شهر كششي 
در مورد ايجاد س��د معبر ندارد، مزاحم تردد شهروندان نشوند؛ 
خصوصاً در اين ايام كه گرماي هوا شديد است، باعث عصبانيت 

مردم مي شوند. 

سلام بر ش�ما مخاطبان هميش�گي »جوان«. 
اين س�تون متعلق به شماس�ت. دلگويه هاي 
ش�ما عزي�زان را از طري�ق ش�بكه هاي 
 0۹1۹0۹۶۸530 ش�ماره  ب�ا   اجتماع�ي 
يا تلفن: ۸۸4۹۸44۸ پذيرا و  ش�نوا هستيم. 
در نظر داشته باش�يد اين ستون را مسئولان و 

مديران با حساسيت ويژه مي خوانند. 

گفت وگوی »جوان«  با كارشناسان درباره طرح جديد
جست وجو در موتورهاي جست وجوگر

جستوجويسالمدراینترنت
كارشناس فضاي مجازي: محدوديت دسترسي
 به محتواهاي غير اخلاقي  طرح صيانت نيست

 وجود محتواهاي غير اخلاقي و دسترس�ي آس�ان ب�ه اين محتواها 
دغدغه اي است كه نه فقط در ايران بلكه در تمامي دنيا وجود دارد و به 
همين خاطر هم متناسب با اين دغدغه از سوي شركت هاي ارائه دهنده 
 خدم�ات اينترنتي س�از و كارهايي طراحي شده اس�ت. س�رويس 
Safe Search روي موتوره�اي جس�ت وجو يك�ي از اين س�از و 
كارهاست كه چند روزي است در كشور ما هم فعال شده است. حالا 
وزير ارتباطات با اش�اره به طرح اي�ن نگراني از س�وي خانواده ها از 
دسترسي به محتواهاي غير اخلاقي و خشونت با كمك اپراتورهاي 
ارتباط�ي خبر مي ده�د و تأكي�د مي كند: »اين ي�ك نگراني جدي 
اس�ت كه با كمك اپراتوره�اي ارتباطي س�رورهايي معين كرديم 
تا نگراني خانواده ها برطرف ش�ود و بحث قفل ك�ودك اصلًا مطرح 
نيس�ت. چيزي ب�ه ن�ام طبقه بن�دي اينترن�ت نداري�م. همچنين 
ق�رار اس�ت اينترن�ت ك�ودكان و نوجوان�ان در اختيار آنه�ا قرار 
بگيرد ك�ه جزئي�ات آن را در آين�ده اي نزديك اع�لام مي كنيم.«

موتورهاي جس��ت وجو براي جلوگيري از دسترسي كاربران به محتواي 
نامناس��ب، قابليتي به نام جس��ت وجوي ايمن يا Safe Search دارند. 
فعالسازي اين امكان روي شبكه توسط گوگل ارائه شده و مشتركين شبكه 
 نمي توانند آن را غيرفعال كنند.  حالا چند روزي مي شود جست وجوي 
اينترنت تلفن همراه براي جست وجوي محتواهاي خشن و غير اخلاقي 
محدوديت هايي را اعمال كرده اس��ت. ماجرايي كه از ن��گاه برخي افراد 
مي تواند مقدمه اي براي اجراي طرح صيان��ت از كاربران فضاي مجازي 
و طبقه بندي دسترسي به اينترنت باشد. روز گذش��ته عيسي زارع پور، 
وزير ارتباطات در حاشيه جلسه هيئت دولت در جمع خبرنگاران درباره 
موضوع قفل كودك، با تأكيد بر اينكه بح��ث قفل كودك يا طبقه بندي 
 Safe Search اينترنت مطرح نيست، اينگونه توضيح داد: »فعال شدن
روي موتورهاي جست وجو مطالبه خانواده هاي ايراني است. اين مسئله 
نگراني به حقي بوده كه خانواده هاي ايراني داشتند. ما با كمك اپراتورهاي 
ارتباطي كاري كرديم كه محتواهاي مستهجن و غيراخلاقي در دسترس 
نباش��د. اين موضوع ربطي به بحث قفل كودك ندارد و ما دسترس��ي به 
محتواهاي غيراخلاقي و خشن را محدود كرديم. « به گفته وزير ارتباطات 
با بيان اينكه در بسياري از كشورها دسترسي به محتواهاي غيراخلاقي و 
خشن محدود شده است و حالا سرويس Safe Search روي موتورهاي 

جست وجو در ايران هم فعال است. 
 چالش محتواهاي غير اخلاقي بر بستر اينترنت

دسترسي به تصاوير و محتواهاي خشن و غير اخلاقي در فضاي مجازي 
يكي از مهم ترين چالش هاي فضاي مجازي و شبكه هاي اجتماعي است 
كه جسته گريخته تمام گروه هاي سني را تحت تأثير قرار داده و موجب 
بروز تبعات روانش��ناختي در جامعه شده اس��ت، در اين ميان كودكان و 
نوجوانان بيش از ساير گروه ها از اين مسئله آسيب مي بينند. به همين خاطر 
ش��ركت هاي بزرگ ارائه دهنده خدمات اينترنت براي ايمني در فضاي 
مجازي محدوديت هاي��ی را در نظر گرفته اند. حالا مدتي اس��ت وزارت 
ارتباطات با همكاري اپراتورهاي تلفن همراه تنظيمات جست وجو ي ايمن 
را در موتورهاي جس��ت وجو گر همچون گوگل فعال كرده است. با فعال 
شدن اين گزينه، چالش دسترسي به محتواهاي غير اخلاقي و خشونت 

برطرف شده است. 
 صرامي: سالم سازي اينترنت وظيفه حاكميت است

مهدي صرامي، كارشناس فضاي مجازي در گفت وگو با »جوان« درباره 
ضرورت اين كار مي گويد: » در هر كشور بر اساس رأيي كه مردم به حاكميت 
داده اند، قوانيني اعمال مي شود. از سوي ديگر حاكميت وظيفه دارد محيط 
امني را براي مردم در همه فضاها از جمله فضاي مجازي فراهم كند. هر 
اقدامي كه بتواند به امنيت بالاتر اين فضا كمك كند، جزو وظايف دولت 
است و بايد مورد حمايت قرار گيرد. در اين راستا هر امكاني كه در فضاي 
مجازي د ر هر كدام از س��رويس دهنده ها وجود داشته باشد كه بتوان به 
امنيت و سالم سازي اين فضا كمك كند، دولت بايد از اين امكان استفاده 
كند. طبيعتاً بايد دولت گام هاي مؤثر ديگري را هم در اين راس��تا بردارد 
و نبايد در اين نقطه متوقف ش��ود.«  وي اين سالم سازي را حتي جداي 
از مطالبه مردمي جزو وظايف دولت مي داند و تأكيد مي كند: » در س��اير 
كشورها هم مطابق قانون خودشان برخي محتواها مجرمانه تلقي مي شود 

و دولت ها وظيفه دارند حقوق مردم شان را در اين زمينه تأمين كنند.«
 طرح صيانت هنوز در مجلس است

صرامي در پاسخ به اين سؤال كه آيا اين اقدام وزارت ارتباطات را مي توان در 
راستاي اجراي طرح صيانت از فضاي مجازي ارزيابي كرد، مي گويد: » خير، 
طرح صيانت هنوز در مجلس در حال پيگيري اس��ت و به نتيجه نهايي 
نرسيده است و اين كار بر اساس وظيفه قانوني دولت بوده است، نه طرح 

صيانت.«
 لزوم برنامه ريزي حاكميتي براي مقابله با چالش هاي فضاي مجازي

دكتر مجيد ابهري، رفتارش��ناس و عضو هيئت علمي دانش��گاه شهيد 
بهش��تي هم در اين رابطه به »جوان « مي گويد: »فضاي مجازي در كنار 
امتيازاتي كه دارد عوارض و آسيب هايي را هم وارد جامعه كرده است، از 
آنجا كه نه خانواده ها و نه مربيان آمادگي لازم را براي مواجهه با آسيب هاي 
فضاي مجازي داشته اند، بخش مهمي از جوانان و نوجوانان ما قرباني اين 

آسيب هاي فضاي مجازي مي شوند.«
 از نگاه اين رفتار شناس، جمعيت قابل توجه جوان در كشور ما موجب شده 
تا آسيب هاي فضاي مجازي به شكل جدي تري خود را نشان دهد و در اين 
زمينه با محتواهاي غير اخلاقي يا سايت هاي شرط بندي در فضاي مجازي 
مواجهيم كه موجب بروز آسيب هاي رواني به اين قشر از جامعه مي شود. 
همچنانكه شبكه هاي ماهواره اي هم با برنامه ها و فيلم هاي غير اخلاقي 
خود، حداكثر زيان هاي اخلاق��ي و رفتاري را به جامع��ه وارد مي كنند. 
ابهري تأكيد مي كند: »متأسفانه حتي خانواده هاي تحصيلكرده هم قادر 
به مديريت فرزندان خود در فضاي مجازي نيس��تند و بايد در اين زمينه 
آموزش ببينند يا حاكميت با ساز و كارهاي خود وارد اين مسئله شود و از 
طريق راهكارهاي موجود و همچنين مدارس و مراكز آموزشي در زمينه 
پيش��گيري هاي فرهنگي اقدامات لازم را انجام دهند و اجازه ندهند به 
چالش دچار شويم تا بعد به فكر چاره جويي بيفتيم.« وي همچنين با اشاره 
به تبعات محتواهاي غير اخلاقي در فضاي مجازي مي افزايد: » ما شاهد آن 
هستيم كه محتواهاي غير اخلاقي موجود در فضاي مجازي و اعتياد برخي 
افراد به آنها منجر به از هم پاشيدگي كانون خانواده شده است.« از نگاه اين 
كارشناس، برنامه ريزان و طراحان كش��ور بايد براي پيشگيري از چنين 

تبعاتي برنامه ريزي داشته باشند. 
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